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FREDERIKSSUND
KOMMUNE

Velfærdsudvalget 2015 - ----- «—
2017S møde den 4. maj 2017

Mødelokale F 6 kl. 08.15

Referat

45 Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

46 Meddelelser 

Sagsfremstilling
• Kommende arrangementer indenfor udvalgets område.
• Resultat af IT udbud (vedhæftet pressemeddelelse).
• Invitation til fællesmøde mellem Velfærdsudvalget og Ældrerådet (invitation vedhæftet).

Beslutning

Taget til efterretning. Ældrerådets forslag til dagsorden til dialogmødet med 

Velfærdsudvalget blev omdelt på mødet.

Saasliste Velfærdsudvalaet 2017 Bilaa til Velfærdsudvalaets møde a . mai 2017



Pressemeddelelse

• Fællesmøde 2017 - invitation 

4Z Budgetopfølgning pr. m. marts Velfærdsudvalaet

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse jr 40.

Sagsfremstilling

Fagområderne har i samarbejde med Økonomi og Udvikling foretaget 

budgetopfølgning pr. 31. marts 2017 for Velfærdsudvalgets samlede drifts- og 

anlægsområde. Der er i 2017 iværksat månedlige økonomiopfølgninger på 

fokusområder, herunder på ældreområdet, til direktionen. Denne 

budgetopfølgning indeholder resultatet af den månedlige opfølgning på 

ældreområdet for marts 2017.

Drift

Budgetopfølgningen har på driftsområdet givet anledning til en reduktion i det 

forventede forbrug med 4,0 mio. ler. i 2017. Reduktionen vedrører de to 

politikområder Social Service og Servicecenter.

Ældreområdet

Budgetopfølgningen på ældreområdet viser på årsbasis et forventet overskud på 

2,i mio. ler. på baggrund af forventede udgifter på 341,4 mio. ler. af budgettet på 

343,5 mio. ler. Da der kun er afholdt udgifter for i. kvartal af 2017 og der fortsat er 

stor usikkerhed omkring det endelig regnskabsresultat for 2017, foreslås det, at 

budgetopfølgningen på politikområdet Ældre ikke giver anledning til ændringer i 

budgettet.
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Det forventede overskud er resultatet afen række forventede over-/underskud på 

delbudgetter under politikområdet, der beskrives i det følgende:

Døgnplejen -  vakancer i første kvartal 2017 ventes at medføre et overskud på 03 

mio. ler. (udgifter for 43,2 mio. ler. af budgettet på 43,5 mio. ler.)

Plejeboliger -  forventet overskud på 4,6 mio. ler. på plejeboliger, der primært kan 

henføres til besparelse som følge af udskydelse af åbningen af de sidste 12 boliger 

på Pedershave Omsorgscenter. Ellers forventes der balance i budgettet for 

plejecentrene (udgifter for 143,8 mio. ler. ud af budget på 148,4 mio. ler.)

Visitationen -  forventet underskud på 3,9 mio. ler. (udgifter for 87 mio. ler. ud af et 

budget på 83,1 mio. ler.), der primært kan tilskrives et underskud på 

mellemkommunale afregninger vedr. plejeboliger.

Staben -  tilbageholdenhed på IT-budgettet og vakancer i administrationen på 

ældreområdet medfører et forventet overskud på 1,65 mio. ler. (udgifter for 4,7 

mio. ler. i forhold til budgettet på 6,4 mio. ler.)

Hjælpemidler -  forventet overskud 1 mio. ler. bl.a. som følge af tilbagebetaling 

vedr. 2016 (udgifter for 37,3 mio. ler. ud af budget på 38,3 mio. ler.)

Hospice -  skøn på baggrund af udgiftsniveauet i 2016 indikerer et merforbrug på 

0,4 mio. ler. (udgifter for 0,9 mio. ler. i forhold til budgettet på 0,5 mio. ler.)
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Diverse merforbrug på samlet i,i mio. ler. relateret til bl.a. tværfagligt 

kompetenceteam, visiteret dagsaktivitet og konto 6 midler.

Social service 

Serviceudgifter:

• På baggrund af færre flygtninge til midlertidig indkvartering reduceres budgettet med 2,2 mio. kr. i 
2017. Kommunale indkvarteringsmuligheder har været medvirkende til et væsentligt lavere 
udgiftsniveau.

• Udgifter til tinglysningsafgift ved lån til betaling af ejendomsskatter er faldende og budgettet kan 
reduceres med 0,3 mio. kr. i 2017.

Servicecenter

Overførselsudgifter:

• Enhedsprisen til boligydelse er lavere end forventet og budgettet reduceres med 0,3 mio. kr. 
Oprindeligt forudsat en enhedspris på 12.733 kr. og den forventede enhedspris i 2017 ligger på 
12.300 kr.

• Enhedsprisen til boligsikring er lavere end forventet og budgettet reduceres med 1,2 mio. kr. 
Oprindeligt forudsat en enhedspris på 23.356 kr. og den forventede enhedspris i 2017 ligger på 
21.718 kr.

Se bilag "Noter til budgetopfølgning 31. marts 2017 Velfærdsudvalget" sam t" 

Forbrugsrapport Budgetopfølgning 31. marts 2017 - Velfærdsudvalget" for en 

nærmere gennemgang af udgifter på udvalgets område.

Anlæg

Der søges ingen tillægsbevillinger i forbindelse med budgetopfølgningen pr. 31. 

marts 2017 på anlægsprojekter under Velfærdsudvalget. Men der er vedlagt et 

bilag "Anlægsoversigt -  Velfærdsudvalget'j hvori der fremgår anlægsprojekter
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hørende under udvalget med angivelse af nuværende budget, forbrug og 

resterende budget. I samme bilag knyttes der korte bemærkninger til de enkelte 

projekter.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Budgettet reduceres med i alt 4,0 mio. ler. fordelt med 2,5 mio. ler. på Social service 

(serviceudgifter) og 1,5 mio. ler. på Servicecenter (overførselsudgifter). Budgettet 

ventes overholdt for ældreområdet og anlægsprojekter.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller, at Velfærdsudvalget 

over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

1. Tillægsbevillinger på i alt -2,5 mio. kr. i 2017 vedrørende serviceudgifter og -1,5 mio. kr. 
vedrørende overførselsudgifter godkendes.

Beslutning
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Anbefales.

• Anlæasoversiat - Velfærdsudvalaet

• Noter til budgetopfølgning ti. marts 2017 - Velfærdsudvalaet

• Forbruasrapport Budgetopfølgning Ti.marts 2017 - Velfærdsudvalaet

48 Udmøntning af klippekortsordnina til beboere på omsorgscentre

Lovgrundlag

Finansloven 2017.

Sagsfremstilling

Med Finansloven for 2017 er der afsat i alt 380 mio. ler. til udmøntning af en 

klippekortsordning til beboere på omsorgscentre. Midlerne fordeles efter 

bloktilskudsnøglen, hvilket betyder, at Frederikssund Kommune tildeles 2,968 mio. 

ler. i 2017 og 2018, hvorefter beløbet tildeles gennem bloktilskuddet. Frederikssund 

Kommunes puljeansøgning er blevet godkendt af Sundheds- og Ældreministeriet.

Klippekortsordningen giver beboere i omsorgscentre mulighed for at få, hvad der 

svarer til ca. en halv times ledsagelse om ugen til aktiviteter eller samvær efter 

eget valg.

Velfærdsudvalget godkendte den 9. marts 2017 puljeansøgningen.

Administrationen har udarbejdet en kvalitetsstandard for klippekortsordningen, 

som hermed forelægges Velfærdsudvalget. Kvalitetsstandarden for klippekortet vil 

efter politisk godkendelse i Byrådet blive lagt på kommunens hjemmeside. Det 

forventes, at ordningen kan træde i kraft pr. i. juni 2017.



Side 7

Kvalitetsstandarden er vedlagt sagen som bilag.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrerådet:

Oplægget er rigtigt fint, og vi håber der er mange der vil benytte sig heraf. Men 

der skal agiteres for det blandt brugerne. Næste step må være at også 

hjemmeboende kan få glæde af dette tilbud.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Ældre- og socialchefen indstiller at Velfærdsudvalget over for Økonomiudvalget 

og Byrådet anbefaler, at:

1. Kvalitetsstandarden for klippekort til beboere på omsorgscentre godkendes.

Beslutning

Anbefales.

• Kvalitetsstandard for klippekort til beboere på omsorgscentre

aq Aflastningspladser



Side 8

Lovgrundlag

Lov om Social Service jr 84.

Sagsfremstilling

I budgetaftalen 2017 fremgår det, at: "antallet af aflastningspladser øges til fem 

døgnpladser. Det undersøges hvorvidt aflastningspladserne kan etableres enten i 

den nuværende afdeling C på De tre Ege, eller i sammenhæng med 

rehabiliteringsafdelingen på Frederikssund Hospital. Det skal ligeledes belyses om 

pladserne kan deles, så demensaflastningspladserne tilknyttes Tolleruphøj, og 

andre aflastningspladser tilknyttes De tre Ege eller rehabiliteringsafdelingen."

Der er afsat 500.000 ler. i 2017 og overslagsårene til at udmønte denne del af 

budgetaftalen.

Af forslag 049 i handlingskataloget til budget 2017 fremgår det, at en reduktion af 

to pladser på Rehabiliteringsafdelingen vil medføre en besparelse på 500.000 ler. 

Dette budgetforslag kan medtænkes i forhold til udmøntningsmuligheder.

Drøftelse af udmøntning

Som baggrund for udvalgets diskussion af udmøntningsmuligheder præsenterer 

administrationen på mødet en oversigt, der beskriver kommunens nuværende 

korttidsopholdspladser samt hvilke pleje- og behandlingsforløb, der varetages i de 

forskellige pladser. Oversigten indeholder belægningsprocent for pladstyperne, og 

administrationen vil bidrage med faglige overvejelser i forhold til efterspørgsel -  

og fleksibel brug af pladser.

På mødet deltager afdelingsleder Hanne Larsen.
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Udvalget skal beslutte, hvorledes budgetaftalen bedst udmøntes inden for de 

økonomiske rammer.

På baggrund af udvalgets ønsker til udmøntning udarbejder administrationen et 

beslutningsforslag, som sendes i høring og præsenteres på udvalgets møde i maj.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Evt. høringssvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrerådet:

Ældrerådet ønsker at fremme etableringen af aflastningspladserne mest muligt og 

forventer, at de fem pladser bevares.

Høringssvar Handicaprådet: 

Taget til efterretning.

Supplerende sagsfremstilling til Velfærdsudvalgets møde den 4. maj 2017:

På baggrund af drøftelsen i Velfærdsudvalget den 6. april fremlægger 

administrationen herunder et forslag til udmøntning af beslutningen om 

etablering af fire ekstra aflastningspladser.
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Frederikssund Kommune tilbyder i dag fire forskellige typer "korttids-ophold": 

Aflastningsophold, ophold på Rehabiliteringsafdelingen, akutophold og 

midlertidige døgnophold. I tabellen nedenfor fremgår målgruppe, antal pladser og 

sted for de enkelte opholdstyper.

Type af ophold Formål/målgruppe Antal Sted

Aflastningsophold Aflastning til 

ægtefælle, 

forældre eller 

andre nære 

pårørende, der 

passer borger med 

nedsat fysisk eller 

psykisk

funktionsevne

i

(stigende

til 5.
jævnfør

budget

2017)

Primært på Afd. C 

Tre Ege

Ophold på

Rehabiliteringsafdelingen

Midlertidigt 

ophold til borger, 

der har behov for 

pleje og omsorg 

samt en tværfaglig 

tidsbegrænset 

rehabilitering via 

døgnophold, der 

kan sikre borgeren 

funktionsmæssige 

forudsætninger 

for tilbagevenden 

til eget hjem og 

livsførelse.

23 Rehabiliteringsafde

v

< >
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Akutophold Midlertidigt 

ophold til borger 

som ikke behøver 

indlæggelse, men 

har behov for 

behandling og 

pleje ved akut 

opstået sygdom, 

som ikke kan 

varetages i 

hjemmet.

i Rehabiliteringsafdelir

Midlertidige døgnophold Midlertidigt 

døgnophold med 

henblik på pleje, 

omsorg og støtte 

til borger, der er 

godkendt til 

plejebolig og ikke 

kan være i eget 

hjem (venteplads)

6-7 Afd. C på De Tre Ege 

Rehabiliteringsafdelir

< >

Det foreslås at fastholde det samlede nuværende antal pladser til korttids-ophold 

inden for de eksisterende fysiske rammer, men således at op til fem af pladserne 

bruges til aflastningsophold, mens færre pladser bruges til de øvrige opholdstyper. 

De fem aflastningspladser fordeles med tre på De Tre Ege og to på 

Rehabiliteringsafdelingen. Det betyder at to pladser på Rehabiliteringsafdelingen 

konverteres til aflastningsophold. I dag bruges korttids-pladserne fleksibelt i 

forhold til det aktuelle behov, og det foreslås at pladserne fortsat udnyttes 

fleksibelt. Denne fleksibilitet skal sikre at der altid er til kapacitet til at rumme tre 

aflastningsophold på samme tid, hvor opholdet er planlagt mindst tre uger 

forinden, og op til fem pladser til aflastningsophold, hvis kapaciteten er til 

rådighed.
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I dag er aflastningsophold ifølge kvalitetsstandarden forbeholdt aflastning af 

ægtefælle, forældre eller andre nære pårørende, der passer en borger med nedsat 

fysisk eller psykisk funktionsevne. Der vurderes ikke at være behov for fem 

aflastningspladser til denne målgruppe. Derfor foreslås det at udvide målgruppen 

for aflastning, så aflastningsophold også kan tilbydes til borgere, der selv har 

behov for et aflastningsophold, fx borgere der pga. sygdom er blevet afkræftet og 

har brug for at komme på højkant igen. Der vil i så fald skulle udarbejdes en ny 

kvalitetsstandard, der omfatter aflastningsophold til denne målgruppe. Det 

foreslås, at der fremlægges en kvalitetsstandard til politisk godkendelse i juni 

måned.

Færre pladser til de øvrige typer korttids-ophold vil betyde øgede udgifter til 

døgnplejen, da en del borgere skal have støtte i eget hjem i stedet for ophold på 

rehabiliteringsafdelingen, akutophold eller midlertidige døgnophold. Det foreslås 

derfor, at de 500 t.kr. der er afsat i budgettet til i forbindelse med beslutningen 

om udvidelse af antallet af aflastningspladser, anvendes til ekstra støtte i 

døgnplejen.

Afdelingsleder Hanne Larsen deltager under punktet.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrerådet:

Det er med stor glæde vi kan se at der nu er blevet forøget med fire pladser, så der 

nu er fem i alt. Det har været Ældrerådets store ønske i flere år. Dejligt.

Økonomi
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Med reduktion af to pladser på rehabiliteringsafdelingen er der afsat i mio. ler. om 

året til etablering af fire døgnpladser til aflastning.

Indstilling

Ældre- og socialchefen indstiller, at Velfærdsudvalget anbefaler over for 

Økonomiudvalget, at:

1. Det godkendes, at det samlede nuværende antal pladser til korttids-ophold fastholdes, men at 
op til fem af pladserne bruges til aflastningsophold.

2. Det godkendes, at der udarbejdes en ny kvalitetsstandard for aflastningsophold for borgere med 
behov for aflastning, som forelægges for Velfærd udvalget i juni 2017.

3. Det over for Økonomiudvalget anbefales, at de 500 t.kr., der i budgetforliget er afsat til 
etablering af aflastningspladserne, anvendestil en pulje til aflønning aff.eks. ekstra nattevagt 
eller ekstra støtte i døgnplejen.

Historik

Velfærdsudvalget, 6. april 2017, plet. 39:

Administrationens oplæg blev drøftet og på den baggrund ønsker udvalget et 

oplæg til endelig beslutning på maj mødet.

Fraværende:

Anne-Lise Kuhre (A).

Beslutning

Udvalget godkendte indstillingens punkt 1 og 2. Indstillingens punkt 3 anbefales 

overfor Økonomiudvalget.
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50 Status på arbejdet med hverdaasrehabiliterina oa rehabiliterinasforløb 

Lovgrundlag

Lov om Social Service i l  83 og 83a.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget forelægges en orientering om arbejdet med 

hverdagsrehabilitering med fokus på den hidtidige indsats, erfaringer, resultater 

samt igangværende og kommende tiltag på området.

Velfærdsudvalget er senest på møde den 9. februar 2017 blevet orienteret om 

status vedr. hverdagsrehabilitering i forbindelse med, at rehabilitering efter 1  83 a 

indgår som delprojekt 2.1 i Projekt Effektiviseringer i Døgnplejen.

Frederikssund Kommune har siden 2011 arbejdet målrettet med 

hverdagsrehabilitering og aktivering i forbindelse med hjemmehjælp til 

hjemmeboende borgere. I de første år var der en betydelig effekt af den 

rehabiliterende tilgang i forhold til specifikke ydelser i hjemmehjælpen. Det har 

mange steder vist sig vanskeligt at overføre den rehabiliterende tilgang til andre 

enkeltydelser.

i. januar 2015 blev der indført en ny bestemmelse i serviceloven (1 83a) om 

rehabiliteringsforløb og hjemmehjælp, der betyder, at kommunerne skal tilbyde et 

korterevarende og tidsafgrænset rehabiliteringsforløb til personer med nedsat 

funktionsevne, hvis forløbet vurderes at kunne forbedre personens funktionsevne 

og dermed nedsætte behovet for hjælp efter 1  83. Der er med implementering af 

1  83a sat et fornyet fokus på rehabilitering i levering af indsatser blandt 

modtagere af personlig pleje og praktisk hjælp. Samtidig er der lagt op til, at
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rehabilitering tænkes bredere og på tværs af ydelser, således at en opnået 

livskvalitet og øget selvstændighed inden for et område kan overføres til andre 

områder i borgerens daglige livsførelse.

Indsatsen omkring hverdagsrehabilitering og rehabiliteringsforløb efter 

servicelovens jr 83a er stadig under forankring i organisationen. Der har de 

seneste seks måneder været arbejdet med præcisering af målgruppe, afklaring og 

beskrivelse af arbejdsgange, rolle- og ansvarsfordeling mv. Samtidig pågår der i 

øjeblikket en revisitation som følge af lovændringen, hvor modtagere af 

hjemmehjælp vurderes i forhold til deres rehabiliteringspotentiale og mulighed for 

at blive mere selvstændige i hverdagen. Den tværorganisatoriske forankring af 

dette arbejde understøttes af et igangværende rådgivnings- og støtteforløb 

finansieret af Sundhedsstyrelsen. Der arbejdes sideløbende med rådgivnings- og 

støtteforløbet med en plan for den videre implementering og forankring af 

hverdagsrehabilitering og rehabiliteringsforløb efter s 83a.

Leder af Visitationen Rikke Barnholdt Hansen deltager under punktet.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrerådet: 

Taget til efterretning.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.
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Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen tages til efterretning.
2. Udvalget drøfter, hvordan der fremadrettet arbejdes med information om hverdagsrehabilitering 

og resultaterne af indsatsen.

Beslutning

Indstillingens punkt i taget til efterretning.

Udvalget drøftede hvordan arbejdet med hverdagsrehabilitering kan 

kommunikeres bredere ud. Administrationen udarbejder et oplæg til udvalget.

• Status på Hverdapsrehabiliterino oo Rehabilitering efter 82a 

51 Tilsyn i kommunens omsorgscentre 2016

Lovgrundlag

Sundhedslovens jr 219, stk. 1 og 2 og lovbekendtgørelse nr. 1202 af 14. november 

2014.

Lov om social service s 151, stk. 2.

Retssikkerhedslovens s 16.

Sagsfremstilling

Denne orientering vedrører den årlige redegørelse for det driftsorienterede tilsyn i 

kommunens omsorgscentre samt orientering om tilsyn fra Styrelsen for 

Patientsikkerhed i 2016.
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Embedslægens tilsyn

I 2016 har Styrelsen for Patientsikkerhed gennemført uanmeldt tilsyn i ét af 

kommunens fem omsorgscentre; Pedershave.

Styrelsen for Patientsikkerhed vurderede, at omsorgscenteret siden det seneste 

tilsyn i 2014 har arbejdet konstruktivt og målrettet for at imødekomme styrelsens 

krav.

Ved tilsynet i 2016 fandt styrelsen "mindre fejl og mangler, som samlet set kun 

indebærer en ringe risiko for patientsikkerheden". Der blev stillet krav om 

opfølgning inden for områderne sundhedsfaglig dokumentation, 

medicinhåndtering og patientrettigheder.

Efter tilsynet er der indsendt en skriftlig handleplan, som er godkendt af 

Sundhedsstyrelsen.

På mødet d. 6. oktober blev Velfærdsudvalget orienteret om det fremtidige tilsyn 

fra Styrelsen for Patientsikkerhed. Tilsynet vil fra og med 2017 blive gennemført 

som risikobaserede tilsyn, hvor tilsynene målrettes de områder eller tilbud, hvor 

styrelsen vurderer, at der er størst risiko for patientsikkerheden. Det nye tilsyn 

indebærer, at der ikke længere vil blive gennemført faste tilsyn hvert eller hvert 

andet år i plejecentrene.

Driftsorienteret tilsyn

Frederikssund Kommunes tilsynsenhed har i første halvår 2016 gennemført
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driftsorienteret tilsyn med kommunens fem omsorgscentre.

Tilsynene skal bidrage til at sikre kvaliteten i omsorgscentrene, herunder, at der er 

overensstemmelse mellem gældende lovgivning og den pleje- og 

omsorgsmæssige praksis.

Udover beboernes trivsel, aktiviteter og hverdagen i centrene, har tilsynene i 2016 

-  efter aftale med fagområdet -  haft særligt fokus på "beboermøder" og 

"magtanvendelse".

På baggrund af interview og besøg hos beboere og interview med medarbejdere 

og ledere samt observation, vurderer tilsynet, at omgangsformen i 

omsorgscentrene generelt er respektfuld og omsorgsfuld, og at beboerne har 

indflydelse på både egne forhold og på hverdagen i omsorgscentrene. Det 

vurderes desuden, at beboerne er trygge, og at de er tilfredse med plejen, men at 

personalet nogle steder også af og til opleves at have travlt.

Tilsynet har vurderet, at beboerne generelt er tilfredse med maden og med 

udbuddet af aktiviteter. Der er dog også kritikpunkter i forhold til maden samt 

enkelte beboere, der giver udtryk for ønske om flere aktiviteter i hverdagen.

Tilsynet konstaterede, at ingen af omsorgscentrene i året forud for tilsynet (2015) 

havde afholdt fire årlige beboermøder i alle bo-enheder, jævnfør områdets 

retningslinjer for brugerinddragelse.

Tilsynet har i forbindelse med tilsynene i 2016 overværet et antal beboermøder.



Det vurderes, at formålet med beboermøderne er veldefineret, og at rammerne 

for møderne i overvejende grad er velfungerende. Gruppelederne (som nu 

betegnes som områdeledere) bidrager i høj grad til en positiv og tillidsfuld 

stemning og forsøger at inddrage beboerne og skabe en god dialog under 

møderne.

Størstedelen af omsorgscentrenes beboere deltager typisk i beboermøderne, men 

på grund af fysisk eller psykisk funktionsniveau er det kun en mindre del af 

beboerne, der formår at deltage aktivt.

Med hensyn til magtanvendelser vurderer tilsynet, at medarbejdere og ledere, der 

deltog i interview, generelt har kendskab til regler og procedurer i tilfælde af 

magtanvendelser. Medarbejderne var desuden i stand til at give eksempler på en 

pædagogisk praksis, der søger at forebygge magtanvendelse.

Det vurderes dog, at der kan herske usikkerhed i forhold til muligheden for at 

anvende sikkerhedsforanstaltninger og overvågningsteknologi.

Opmærksomheds- og udviklingspunkter

Som de væsentligste opmærksomhedspunkter peger tilsynet på, at området bør 

sikre, at det aftalte antal beboermøder afholdes, herunder at der også afholdes 

beboermøder i demensenheder. Det kan desuden overvejes, hvordan man i højere 

grad og mere målrettet kan inddrage og støtte beboere, der har svært ved at 

deltage aktivt, f.eks. via alternative kommunikationsværktøjer, såsom teleslynge 

eller visuelle hjælpemidler.
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Med hensyn til magtanvendelses-området opfordrer tilsynet til, at det sikres, at 

medarbejdere løbende deltager i magtanvendelseskurser. Der bør desuden være 

opmærksomhed på, at nye teknologiske muligheder, som f.eks. trædemåtter, 

kræver samtykke og kan betragtes som et gråzoneområde, der på den ende side 

tilbyder borgere og pårørende større tryghed og sikkerhed, men som samtidig 

også kan virke umyndiggørende og overvågende.

Ledelsen på fagområdet vil tage stilling til, om der skal iværksættes fælles tiltag i 

forhold til de ovenstående opmærksomhedspunkter.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Ældrereådet:

Ældrerådet vil foreslå at der kommer til at stå vedr. tilsyn på plejecentrene: mindst 

ét årligt tilsyn.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen tages til efterretning.
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Beslutning

Taget til efterretning.

• Redegørelse driftsorienteret tilsyn omsorgscentre 2016 

52 Resultater fra brugertilfredshedsundersøgelse af hjemmehjælpen 2017

Lovgrundlag

Lov om Social Service jr 83.

Sagsfremstilling

Velfærdsudvalget blev på mødet den 5. januar 2017 orienteret om, at der 

gennemføres en brugertilfredshedsundersøgelse blandt alle modtagere af 

personlig pleje og praktisk hjælp i Frederikssund Kommune. Velfærdsudvalget tog 

orienteringen til efterretning med en bemærkning om, at der skulle tilføjes en 

underkategori til spørgsmålet om maden, så det fremgår hvilken leverandør, de 

adspurgte har.

Tilfredsheden med den leverede hjælp og støtte er blevet undersøgt i samarbejde 

med konsulentfirmaet Epinion.

Spørgeskemaerne blev udsendt via digital eller omdelt post til samtlige 971 

borgere, der modtager enten personlig pleje eller praktisk hjælp efter jr 83.

I perioden mellem den 24. januar og 6. marts 2017 blev der indsamlet besvarelser 

via udfyldte spørgeskemaer og telefonisk opfølgning. Der har været stor interesse 

for deltagelse, og i alt har 609 borgere deltaget i undersøgelsen, hvilket svarer til 

en svarprocent på 62,7 %. Til sammenligning var svarprocenten i 2015 58 %.
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Resultater fra brugertilfredshedsundersøgelsen

• 76 % af borgerne er tilfredse med den hjælp og støtte, de modtager.
• 88 % er tilfredse med den personlige pleje, de modtager.
• 67 % er tilfredse med den praktiske hjælp, de modtager. Tilfredsheden med den praktiske hjælp er 

lidt højere hos borgere, der har en privat leverandør.
• 87 % svarer, at de oplever, at hjælperne er omsorgsfulde over for dem.
• 76 % af borgere, der får mad fra Det Danske Madhus er tilfredse med maden, hvor 50 % af borgere, 

der får mad fra Mad til Hver Dag, er tilfredse. Her er resultatet dog baseret på kun i alt 68 
besvarelser.

Ovenstående resultater ligger på niveau både med resultaterne fra 2015 og med 

landsgennemsnittet. Der er små afvigelser i op- og nedadgående retning, men de 

er mindre end den usikkerhed, som resultatet af spørgeskemaundersøgelsen er 

behæftet med (konfidensintervallet), hvilket betyder, at afvigelserne kan skyldes 

tilfældigheder. Resultaterne baseres i nogle tilfælde på relativt få besvarelser. På 

nedenstående områder er der dog mere markante afvigelser:

• 5 procentpoint færre end i 2015 oplever, at det oftest er de samme hjælpere, der kommer hos dem.
• 5 procentpoint flere end i 2015 ved, hvem de skal kontakte i kommunen, hvis de har spørgsmål til 

hjælpen.

Det fremgår, at færre borgere oplever, at det er samme hjælpere, der kommer i 

hjemmet. Administrationen vurderer, at denne problemstilling er særligt udtalt 

hos borgere, der modtager personlig pleje, idet de hyppigere får besøg. Det er 

Døgnplejen, der leverer hjælp til personlig pleje til de fleste modtagere.

Døgnplejen har i 2017 implementeret en teamstruktur, hvor formålet er, at en 

gruppe af medarbejdere introduceres til og har ansvar for en gruppe af borgere, så 

hver borger er tryg ved og bekendt med en mindre gruppe af medarbejdere. 

Administrationen forventer, at dette arbejde vil sikre kontinuitet og forbedre 

borgernes oplevelse af ikke at kende de medarbejdere, der kommer i hjemmet.

Det skal samtidig bemærkes, at det er uundgåeligt at borgere, der har behov for 

hjælp flere gange i døgnet, vil få besøg afen del forskellige medarbejdere.
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Det skal nævnes, at madleverandøren Mad til Hver Dag gennemfører en 

uddybende tilfredshedsundersøgelse blandt samtlige modtagere dvs. både 

borgere i eget hjem og beboere på omsorgscentre.

Sagen er sendt til høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringsvar 

fremsendes hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Økonomi

Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Ældre- og Socialchefen indstiller til Velfærdsudvalget, at:

1. Orienteringen tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning.

• Bruaertilfredshed i hjemmeplejen 2017


